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Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кожны	ну-

мар	газеты	«Гасцінец»	паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	 зрабіце	 бес-
платную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	“Гасцінец”	змяш-
чае	бясплатныя	абвесткі	чытачоў	
выдання.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	запоўніце	купон	або	патэ-
лефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	 спажыўца,	 працаўніка,	то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	з	
16	да	18,	або	на	тэлефоны	газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	Сло-
вам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Няма нічога больш 
цяжкага, чым  
перывыхаванне 
чалавека кепска 
выхаванага.

ян Каменскі.Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Актывіст Руху “За свабоду!” Леанід Гаравы 
атрымаў адказ ад дырэктара ГРУП ЖКГ “Гара-
док” Я.В. Гурынава аб тым, што ў Гарадку буд-
зе арганізаваны чарговы адстрэл бадзяжных 
жывёл.

Гарадоцкі райвыканкам 15 мая прыняў 
рашэнне №515 “Аб прафілактыцы шаленства 
і барацьбе з бадзяжнымі жывёламі”, працяг-
ваючы пачварную практыку палявання на 
сабак і катоў у светлы час сутак на тэрыторыі 
Гарадка.

Выканаўчая ўлада Гарадоччыны ў чарго-
вы раз распісалася ў сваёй бездапаможнасці 
ў вырашэнні пытанняў працы з бадзяжнымі 
жывёламі на тэрыторыі райцэнтра. Выканаўчы 
камітэт у чарговы раз канстатуе рост папуляцыі  
безнаглядных сабак на тэрыторыі горада і  даў 
чарговы раз дазвол на адстрэл безнаглядных 
жывёл з 20 мая па 9 чэрвеня 2010 года ў свет-
лы час сутак. Гэта значыць, што нашы дзеці 
могуць бачыць дзікунскія метады адстрэлу 
бадзяжных сабак, пра якіх забыліся іх гаспа-
дары. Гэта значыць, што гарадоцкія ўлады ніяк 
не жадаюць ствараць прытулак для часова-
га ўтрымання бадзяжных сабак і катоў, куды 
павінны змяшчацца адлоўленыя жывёлы.

Культура ўлады вызначаецца і па адносінах 
да нашых меншых братоў. Культура грамад-
ства вызначаецца і па адносінах да тых, каго 
мы прывучылі. За апошнія гады ніякі дэпу-
тат, ніякі кіраўнік прадпрыемства не паставіў 
пытанне рубам пры вызначэнні бюджэтных 
пытанняў: “Дастаткова дзікунства ў Гарадку з 
адстрэлам сабак! Неабходна мець прытулак 
і брыгаду для адлова кінутых сабак і катоў”. 
Такога не прагучала з высокіх трыбун, дзе 
павінны рашацць актуальныя праблемы жыц-
ця нашага горада.

Актывісты Руху “За свабоду!” плануюць 
працягваць барацьбу за выканання ў Га-
радку Пастановы Савета Міністраў №834 ад 
4.06.2001 г., якая прыдугледжвае цэлы ком-
плекс мер выканаўчай улады па працы, як з 
уладальнікамі дамашніх жывёл, так і прыняц-
ця мер супраць бадзяжных жывёл, якія высту-
паюць патэнцыйнымі носьбітамі шаленства і 
іншых захворванняў. Да гэтай барацьбы можа 
далучыцца любы свядомы грамадзян, які вы-
ступае супраць дзікунскіх адстрэлаў жывёл на 
Гарадоччыне.

Л. Антонаў.

Не выкананне плана-
вых паказчыкаў ужо 
стала “традыцыяй” у 

дзейнасці падаўляючай большасці 
прадпрыемстваў раёна. За часы 
выканання Праграмы сацыяльна-
эканамічнага развіцця Гарадка 
і малых мястэчкаў на 2006-2010 
год у райцэнтры закрыўся хар-
човы камбінат, рамонтны завод 
страціў свой юрыдычны статус. 
Не лепш справы і ў застаўшыхся 
на плаву прадпрыемстваў раё-
на. Пры прагнозным паказчы-
ку роста валавай прадукцыі ў 
150,4% рэальны рост склаў толькі 
100,9 % і пяць прадпрыемстваў 
спрацавалі са стратамі па выніках 
першага картала 2010 года. Пры 
кепскай працы з прагнознымі 
паказчыкамі адпаведна нізкай 

застаецца сярэдняя зарплата 
працаўнікоў у раёне. За студзень-
сакавік 2010 года яна склала ў до-
ларавым эквіваленце толькі  241, 
што болей чым, чым у два разы 
менш абяцанай сярэдняй зар-
платы кіраўніцтвам краіны. Ды і 
да даведзенага задання дадзе-
ная зарплата не дацягвае. Такім 
чынам абяцаны ўзровень жыцця 
пры 500 доларавых заробках на 
Гарадоччыне застаўся недася-
гальнай марай.

Да таго ж зменшыліся і 
інвестыцыі ў асноўны капітал 
арганізацый камунальнай 
уласнасці. Пры планавым росце 
ў 128% іх тэмп росту амаль у два 
разы менш даведзенага задан-
ня. Агульную атмасферу апатыі 
і абыякавасці ў раёне характа-

рызуе і дэмаграфічная сітуацыя, 
якая ўскладнілася за апошнія 
гады. Дастаткова нагадаць, што 
кожны пяты работнік не дажывае 
да дзяржаўнай пенсіі, а міграцыя 
з раёна адна з найбольшых у 
вобласці.

І застаецца амаль невыкарыста-
ным прыродны патэнцыял раёна. 
Шчэ больш сямі гшадоў назад ра-
ённы Савет не даў дазвол на збор 
у раёне вінаграднага смоўжа, а 
Гарадоцкі райпажыўсаюз збірае 
толькі 15 частку ад ягад і грыбоў, 
якія вырастаюць штогод у лясах 
Гарадоччыны. Ды ўлады наогул 
нічога не робяць, каб унікальны 
прыродны ландшафт Гарадоц-
кага ўзвышша, аднесенага да 
ўнікальных прыродных тэрыто-
рый Еўропы, працаваў бы на да-

брабыт людзей нашага раёна.
Такая сітуацыя склалася ў 

выніку абаякавасці грамадзян да 
свайго ўласнага лёса, лёсу краіны, 
які за іх вызначаюць бюракра-
ты. Камандны стыль кіравання, 
магчыма, даваў вынікі ў савецкіх 
калгасах, але ён архаічны ва 
ўмовах канкурэнтнай бараць-
бы. Камандны стыль гаран-
туе толькі жабрацкі ўзровень 
існавання сярод прагрэсіўных 
эканомік нашых краін суседзяў: 
Літвы, Латвіі, Польшчы, дзе жыц-
цё грамадзян наблізілася да 
еўрапейскіх стандартаў.  Менавіта 
ў гэтых краінах прадпрымальнікі, 
бізнесоўцы вызначаюць палітыку 
дзяржавы, а не запалоханыя 
чыноўнікі.

Л. Гаравы.

Дзікунства 
працягваецца

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

ЭКАНомія НА КАмфоРце
Пасля ацяпляльна-

га сезону гарачая 
вада ў мікрараёне 

Гагарына, як і ў мікрараёнах 
Юбілейным і райбальніцы, бы-
вае толькі два дні ў тыдзень. 

Кіраўніцтва Гарадоцкіх 
камунальных службаў тлу-
мачыць гэта неабходнасцю 
экомоніі бюджэтных сродкаў, 
якіх не хапае на аплату працы 
кацельнай. Страты кацельнай 
на Гагарына за месяц пры двух-
разавай падачы гарачай вады 
складае 6,5 мільёнаў рублёў, а 
пры штодзённай склала б 24,4 

млн. рублёў.
Аналагічная сітуацыя і 

на іншых кацельных, якія не 
выкарыстоўваюць драўляную 
шчапу. Гэта датычыцца 
мікрараёна вул. Юбілейная і 
мікрараёна, разбудоўваемага 
каля райбальніцы. Страты 
кацельных за перыяд межа-
цяпляльнага сезона складуць 
больш 300 млн. рублёў, а 
«мудрая» беларуская ўлада ў 
«моцнай, квітнеючай краіне» 
шчэ не субсідзіруе гэтыя стра-
ты кацельных.

Між тым дзяржава без пра-

блем зараз субсідзіруе страты 
аналагічных кацельных у буй-
ных гарадах, дзе выдзеляюцца 
субсідзіі гарадскім кацельным. 
І з улікам аб’ёму падаваемай 
вады ў буйных мікрараёнах 
страты складаюць не сотні 
мільёнаў рублёў, а дзесяткі 
трыльёнаў народных грошаў.

Дадзеная заганая практы-
ка субсідзіравання дзейнічае 
ў наша йкраіне таму, што дзяр-
жава вырашае з сябе паказ-
ваць «добрага» дзядзю, які да-
памагае сіратам спажыўцам. 
Замест выканання амбавязкаў 

па росту сярэдняй зарпла-
ту да 500 даляраў улада  па 
ранейшаму субсідзіруе стра-
ты кацельных пры іх пра-
цы амаль да 50% сябекошту 
прадстаўляемых паслуг. І з 
лёгкай мінай дзяржаўныя 
службоўцы расказваюць 
якія «танныя» кошты на ка-
мунальныя паслугі. Між тым, 
у рэальнасці пры манаполіі 
дзяржаўных камунальных 
служб яны зусім не танныя для 
падаткаплацельшчыкаў. Але 
гэта тэма іншай размовы.

Л. Антонаў. 

Б а н к р у ц т в а  к а м а н Д н ы х  м е та Д а ў  к і ра в а н н я
Апошняе паседжанне Гарадоцкага райвыканкама засведчыла масавае невыкананне прагнозных паказчыкаў у дзейнасці 

прадпрыемстваў і арганізацый Гарадоччыны.

СЛАбАя ЎЛАДА
За апошняе дзесяцігоддзе белару-

сам праз дзяржаўныя СМІ, праз 
ідэалагічную вертыкаль днём і ноччу 

пастаянна ўбіваюць у галовы якая ў нас до-
брая, моцная, квітнеючая дзяржава. Аратары 
з радыё і тэлебачання пастаянна прапаган-
дуюць ідэю, што толькі адзін чалавек можа 
кіраваць краінай. І гэта той дырэктар, якога 
народ абраў у 1994 годзе. Пры гэтым нязмен-
ны кіраўнік краіны, не саромечыся з экранаў 
заяўляе аб тым, што гатовы са зброяй у руках 
бараніць уладу.

Уявіце сабе, што Меркель або Сарказі ска-
жуць немцам або французам, што гатовы са 
зброяй у руках бараніць сваю ўладу. Імпічмент 
на працягу месяца ім бы быў бы гарантава-
ны. Ды і пытанні ў псіхіатраў узнікнуць. Але 
яны гэтага ніколі не скажуць. Не скажуць, бо 
абраны народам не бараніць сваю уладу. Не 
скажуць, бо абраны народам гарантаваць яму 
дэмакратычныя правы і свабоды. Ніхто з дэ-
макратычных кіраўнікоў не камплексуе, калі 
выбаршчыкі адмаўляюць яму ў даверы. Не 
камплексуе, бо ён чысты перад законам і пасля 
атрымання прыстаўкі экс-кіраўнік, ведае і мае 
магчымасці па іншаму сябе рэалізоўваваць у 
жыцці.

Нашу ж беларускую ўладу збіраюцца 

бараніць са зброяй ў руках. Быццам бы пры-
клад абароны ўлады па-кіргізскі нікога нічому 
не навучыў. І выбар народа нічога не значыць, 
бо ад яго трэба бараніцца са зброяй у руках. 
З аднаго боку, гэта сведчанне бальшавіцкага 
мышлення нашага кіраўніцтва, а з другога 
боку сведчанне слабасці ўлады, якая страціла 
каштоўнасныя арыенціры, знаходзіцца ў па-
лоне сваіх міфаў.

Міфаў аб тым, што народ і улада адзіны. 
Праз СМІ ўлада пастаянна мусоліць лічбу 
найвялікшай яўкі выбаршчыкаў на выбар-
чыя ўчасткі. Улада хоча даказаць, што за-
раз як за камунітсычным часам на ўчасткі 
прыходзіць да 90% выбаршчыкаў. Але гэтыя 
лічбы ствараюцца на паперы. У рэальнасці 
толькі каля 65% выбаршчыкаў прыходзіць 
прагаласаваць. Пра гэта сведчаць лічбы не-
залежных сацыялагічных апытанняў, пра гэта 
магчыма пераканацца на выбарчым участку, 
калі пералічыць выбаршчыкаў, якія наведалі 
ўчастак.

Улада знаходзіцца ў палоне міфаў аб тым, 
што выбарчая кампанія праводзіцца па 
беларускіх законах адпаведна прызначынымі 
камісіямі. У рэальнасці не камісіі праводзяць 
выбарчую кампанію, а мясцовыя выканаўчыя 
камітэты, якія татальна кантралюць усе  

пазіцыі пры правядзенні кампаніі, а на выхад-
зе патрабуюць ад кіраўніцтва камісій неабход-
ных лічбаў. А спецыяльна адабраныя старшы-
ня і сакратар заўжды гатовы ўнесці патрэбную 
лічбу ў пратакол для яго падпісання. Лічбаў, 
якія засведчылі б што народ і ўлада адзіны, 
а кандыдаты ад улады маюць падтрымку ў 
выбаршчыкаў. Менавіта так дзейнічаюць 
камісіі, пачынаючы з рэферэндума 2004 года. 
З рэальнымі жа настроямі выбаршчыкаў такая 
практыка нічога агульнага не мае. Я ведаю 
не аднаго сумленага чалавека, які адмовіўся 
прымаць удзел у падобнай практыкі ўладаў, 
спыніўшы свой удзел у працы выбарчай 
камісі.

Зразумела, што толькі слабая ўлада будзе 
так нахабна маніпуліраваць грамадскай дум-
кай. Зразумела, што толькі слабая ўлада будзе 
пазбягаць канкурэнцыі на выбарах. Зразумела, 
што толькі слабая ўлада будзе манапалізаваць 
СМІ, выбарчую кампанію. Але ў такім выпадку 
ўлада не можа быць дэмакратычнай, не можа 
быць народнай. Гэта ўлада бюракратыі, ўлада 
чыноўнікаў, якія перш за ўсё тубуюцца за сваё 
крэсла. Ці патрэбна беларусам такая ўлада? Я 
перакананы, што – не!

Леанід Гаравы.
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Упершыню апошнія званкі 
на Гарадоччыне, як і ў школах 
Беларусі, не сталі завяршэн-
нем навучальнага года для 
выпускных класаў, для вучняў 
школ краіны.

29 траўня адбыліся 
апошнія званкі ў школах Га-
радоччыны. Выпускнікі 9-х 
і 11-х класаў ва ўрачыстых 
умовах пачулі апошні зва-
нок, атрымалі віншаванні ад 
настаўнікаў, бацькоў з завяр-
шэннем урокаў і пачаткам 
экзаменаў.

Але чыноўнікі з 
Міністэрства адукацыі 
“дадумаліся” прызна-
чыць яшчэ урокі і на 31 

траўня. Апошні званок для 
выпускнікоў не стаў апошнім. 
Маленькая хлусня нарадзіла 
хвалю далейшай хлусні ў шко-
лах краіны. Вучням у апошні 
дзень вясны прапанавалі 
прыбрацца ў класах, шчэ раз 
абмеркаваць планы на лета 
і г.д.. У выпускных класах за-
мест урокаў адбыліся звы-
чайныя кансультацыі перад 
экзаменам. 

Такім чынам Міністэрства 
адрапартавала перад уладай, 
што турбуецца за выкары-
станне кожнага навучаль-
нага дня, а школы зрабілі 
выгляд, што выконваюць бяз-
глузды загад адукацыйных 

чыноўнікаў – правесці ўрокі 
пасля апошняга званка. А ма-
ладыя людзі, якія чакаюць эк-
замены, атрымалі апошні ўрок 
крывадушша ад чыноўнікаў. 
Маладыя людзі далей будуць 
крочыць у жыццё з апошнім 
урокам – “апошні званок гэта 
фармальнасць, бюракраты 
могуць звесці да глупства лю-
бую традыцыю, што і апошні 
званок не будзе апошнім”.

1 чэрвеня ў школах 
ужо будуць экзамены. Але 
міністэрскія чыноўнікі не 
вытрымалі экзамен перад 
школам краіны ў чарговы 
раз прадэманстраваўшы 
валюнтарызм. Валюнта-

рызм, які буйным суквец-
цем распаўсюдзіўся за часы 
міністэрскага кіравання 
А. Радзькова і сілкавалася 
неадэкватнымі указаннямі 
з адміністрацыі кіраўніка 
краіны. Дарэчы, 31 траўня 
Алесь Міхалевіч, які плануе 
ўдзельнічаць у прэзідэнскай 
кампаніі, правёў з “вольнай 
моладдзю” акцыю ля будын-
ка Міністэрства адукацыі: 
“Апошні званок для Радзь-
кова”. Мэтай акцыі было па-
трабаванне адстаўкі міністра 
адукацыі А. Радзькова.

Л. Антонаў.

меЛіярацыя, як самы наДЗеЙны сПОсаБ ЗакОПвання ГрОШаЙ
З савецкіх часоў вядома, колькі 

сродкаў убухалі кіроўцы савецкай краіны 
ў “развіццё” сельскай гаспадаркі. Усімі 
спосабамі яны імкнуліся “дагнаць і пераг-
наць Амерыку”. Кіраўнікам асабліва пада-
балася стварэнне рознага кшталту пра-
грам. Але ад тых праграм колькасць мяса 
і малака на стале простага грамадзяніна 
не павялічвалася. Сапраўднай каўбасы 
можна было купіць хіба што ў стольным 
горадзе. Усе тыя праграмы, сярод якіх 
была і меліяратыўная, бясслаўна канулі 
ў Лету. 

Здавалася б, на бясцэнным вопыце 
тых часоў можна вучыцца і вучыцца, каб 
не паўтараць тыя памылкі. Але сённяшнія 
лёзунгі беларускага кіраўніка вельмі ўжо 

нагадваюць нядаўнія камуністычныя. І 
не толькі лёзунгі: будуюцца “аграгарадкі”, 
скрозь “працвітаюць” калгасы. Праўда, 
іхнія эканамічныя паказчыкі не вельмі 
падобныя на перадавыя. Але прычынамі 
занядбання сельскай гаспадаркі 
аб’яўляюцца не састарэлыя формы га-
спадарання, якія тармозяць прадукцый-
насць працы, а... недахоп меліяратыўных 
плошчаў. Маўляў, увядзём тысячу-
другую га ў эксплуатацыю, і нашы калга-
сы ўстануць на ногі.  

Увогуле, землі ў Беларусі зарастаюць 
кустамі, бо вялікая колькасць зямель 
пераўвільготненая. Іншая справа, што 
на тых землях добрыя ўраджаі можа 
даваць толькі трава. Але кожны лапік 

такой зямлі патрабуе індывідуальнага 
падыходу, такога чужога калгаснай 
сістэме з яе размахам і разгонам. А таму 
прамеліярыраванная зямля праз 10 
-20 гадоў паспяхова зарастае наноў, а 
мільёны рублёў, закопаныя на кожным 
гектары, застаюцца беспаваротна стра-
чаныя. Аб’екты меліярацыі ўрачыста 
ўводзяцца ў эксплуатацыю, каб праз 
нейкі час паступова з яе выйсці. 

Не меліярацыя выратуе Беларусь, а 
замена сённяшніх форм гаспадарання на 
разумныя, выйсце на шлях, якім ідзе ўвесь 
свет. 3 % нямцкіх фермераў корміць усю 
Нямеччыну, ды яшчэ ім абмяжоўваюць 
вытворчасць, даводзячы квоты. Мы ж 
захоўваем калгасы, дзе працуе больш 15 

% беларусаў. Маўляў, куды ж ім дзецца, 
калі нехта іншы накорміць краіну. Тады 
сённяшнія калгасныя п’янтосы пойдуць 
красці і бадзяцца. Створыцца сацыяль-
нае напружанне. Але гэты кантынгент і 
так з’яўляецца мінай запаволенага дзе-
яння, па сутнасці рабамі, якія працуюць 
за прапітае ці ўкрадзенае. Ён стварае 
вялізныя праблемы праваахоўным ор-
ганам і з’яўляецца негатыўнай рэкламай 
для моладзі. Але тое, падобна, нікога па-
куль не хвалюе. Пакуль што аб’яўляецца, 
што мы ідзём адзіна правільным шляхам. 
А меліярацыя на гэтым шляху – над-
зейнае месца для закопвання гіганцкіх 
сродкаў.   

Г.Станкевіч.

крымінаЛ 
З-За ДрОБяЗі

Жабрацкі ўзровень існавання  сельскіх 
жыхароў штурхае іх на крымінальныя дзеянні 
-- выкраданне бутэлькі «чарніла» 

З-за чатырох тысяч рублёў распачата 
крымінальная справа супраць 44 гадовага 
жыхара в. Даўгаполле, які выкраў бутэль-
ку чарніла ў свайго малодшага земляка. 
Крымінальная дзея адбылася вечарам 23 мая 
на вуліцы в. Даўгаполле. Нападзенню быў 
падвергнуты 26 гадовы жыхар в. Зарэчча, які 
толькі што набыў бутэльку пладова-ягаднага 
віна. Смага старэйшага жыхара была такой 
вялікай, што яго не спыніла магчымасць 
крымінальнай адказнасці.

Але такое выкраданне не засталося не-
пакараным. Супрацоўнікі Гарадоцкага РАУС 
на наступны дзень правялі следчыя дзеянні 
і распачалі крымінальную справу па арт. 206 
ч.2 КК РБ.

Л. Антонаў.

выкрутасы чыноўнікаў ад адукацыі

“рэкарДсмены” З ГараДОччыны
Сярод массавых знікненняў грамад-

зян Віцебшчыны вылучыліся мужчына і 
дзяўчынка з Гарадоччыны. 

За мінулы год у органы правапарадку 
звярнулася больш двух тысяч грамад-
зян  наконт невядомага знікнення іх 
блізкіх. Пакуль поспехам не завяршыўся 
пошук толькі 70 грамадзян. Наогул жа, 
на май месяц у вышуку знаходзіцца 402 
грамадзяніна Віцебшчыны.

Пры пошуку зніклых міліцыянеры ча-
сам сутыкаюцца з кур’ёзнымі сітуацыямі. 
З такімі выпадкамі сутыкнуліся і 
міліцыянеры Гарадоцкага РАУС. Маладая 
жанчына заявіла пра знікненне мужа, які 
выйшаў у краму і не вярнуўся. На праця-

гу двух месяцаў шукалі 30-гадовага муж-
чыну, пакуль не знайшлі яго ў… Санкт-
Пецярбургу, дзе ён нелегальна працаваў. 
«Герой» вышуку сустрэў ля крамы знаё-
мых, якія ехалі на працу ў Расію, сеў у ма-
шыну і знік з вачэй сям’і.

Рэкардсменкай па знікненню стала 16 
гадовая дзяўчынка з нашага раёна, якая 8 
(!) разоў аб’яўлялася ў вышуку. Знікненні 
дзяўчыны спыніліся толькі пасля таго, 
як яе затрымалі ў Маскве за крадзёж і  
прыцягнулі да адказнасці.

Відавочна, што кур’ёзных  сітуацый 
магчыма пазбегнуць, калі б культура 
паводзінаў грамадзян была вышэйшай.

Л. Антонаў.

Слёзамі рабочай завяр-
шылась распіццё алка-
гольных напояў на бера-
зе возера. 

Даволі часта распіццё 
алкагольных напояў з 
малазнаёмымі асобамі за-
вяршаецца на мінорнай 
ноце. Не стала выключэн-
нем і папярэдняе святка-
ванне дня Перамогі вясё-
лай кампаніяй на беразе 
возера.

10 мая ў 14 гадзін 20 
хвілін у Гарадоцкі РАУС 

звярнулася рабочая, 1976 
года нараджэння, што 
8 траўня каля 14 гадзін 
пасля сумеснага распіцця 
спіртных напояў з на-
глядна знаёмымі на бе-
разе возера, з яе сумачкі 
здзейснены крадзеж 
мабільнага тэлефона 
«Самсунг», касметыкі і 
прадуктаў харчавання . 
Шкода 243 тыс. рублёў. 

Дзякуючы прафесійным 
дзеянням супрацоўнікаў 
аддзела крымінальнага 

вышуку, было 
ўстаноўлена, што зла-
чынства здзейсніла ра-
бочая, 1985 года нарад-
жэння. 20 мая ў адносінах 
да яе  ўзбуджаная 
крымінальная справа па 
арт. 205 ч. 1 КК, па якому 
правапарушальніцу чакае 
або штраф, або арышт, або 
выпраўленчыя работы ў 
залежнасці ад паводзінаў 
на следстве і ў судзе.

Т. Гаражанка.

сПачатку весяЛіЛасЬ, а 
ПОтым ПрасЛяЗіЛасЬ

сеЗОн Дачных краДЗяжОў 
ПрацяГваецца
Па гарачых слядах 

супрацоўнікі Гарадоцка-
га РАУС раскрылі крад-
зёж з дачнага доміка 
пенсіянеркі. 

У перыяд з 12 па 15 мая 
неўсталяваны злачынец, 
узламаны дзвярныя замкі, 
пракраўся ў дачны дом 
пенсіянеркі, 1938 года 
нараджэння, і здзейсніў 
крадзеж пральнай ма-
шыны і гаспадарчага 
інвентара. Шкода 188 тыс. 
рублёў. Для пенсіянеркі 

гэта немалая сума і яна 
адразу заявіла ў міліцыю.

Супрацоўнікамі АКР 
Гарадоцкага РАУС 
ўстаноўлена, што злачын-
ства здзейснілі рабочая, 
1970 года нараджэння, і 
непрацуючы, 1984 года 
нараджэння, якія былі 
злоўлены па гарачых 
слядах.  ПР ўзбуджаная 
крымінальная справа па 
арт. 205 ч. 2 КК.

Часам дачнікі не звярта-
юцца да міліцыі, не спад-

зяючыся на выніковасць 
іх дзеянняў. А дарма, 
бо калі не звяртацца, то 
злачынцы адназхначна 
будуць непакаранымі. У 
майго суседа хуліганы  з 
калодзежа скралі вядро і 
трос. Сусед не звярнуўся 
ў міліцыю, не верачы у 
эфектыўнасць іх працы. І 
гэта дае злачынцам матыў 
для далейшых рабункаў 
дач.

Л. Антонаў. 

Віцебскія лялечнкі 
прадставяць на суд журы 
і гледачоў спектакль 
“Кветачка-вясёлка”. Уво-
гуле аматарам гэтага віда 
мастацтва будзе з чаго 
выбраць на фестывалі – у 
праграме багата пастано-
вак як паводле класікі, так 
і паводле казак і міфаў. 
Так, кемераўскі тэатр па-
кажа “Яўгена Анегіна”, 
архангельскі – “Дон Жуа-
на ў Венецыі”, талінскі 
– “Спячую прыгажуню”, 
маладзечанскі – “Канька-

гарбунка”, палтаўскі – 
“Антыгону”. Спектакль 
з філасофскай назвай ў 
мінчан – “Чаму старэюць 
людзi?”. А ў гродзенцаў 
– з інтрыгуючай – 
“Магiчнае люстра пана 
Твардоўскага”. 

Т э т р а л ь н ы я 
пастаноўкі можна буд-
зе ўбачыць на чатырох 
сталічных пляцоўках 
– у Беларускім 
дзяржаўным тэатры 
лялек, Нацыянальным 
акадэмічным тэатры 

імя Янкі Купалы, Нацыя-
нальным акадэмічным тэа-
тры імя Максіма Горкага і 
Новым тэатры.

яна ільіна, 
«Культура».

У Мінску з 24 па 30 траўня пройдзе Беларускі міжнародны фесты-
валь тэатраў лялек, у якім удзельнічаюць калектывы з васьмі краін 
– Беларусі, Расіі, Бельгіі, Латвіі, Польшчы, Славеніі, Украіны і Эстоніі.

віцеБская “ЛяЛЬка” ПаехаЛа ў 
стаЛіцу на міжнарОДны фэст
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Как подсчитало Еврорадио, после 
повышения цен на бензин в Беларуси 
он стал самым дорогим среди 12 стран 
СНГ. Еще в апреле мы были на четвер-
том месте после Молдовы, Украины и 
Армении, но теперь мы обогнали и эти 
страны.

Очередной рост цен на бензин 
«Белнефтехим» объясняет мировым 
подорожанием нефти. По словам 
пресс-секретаря концерна Марины 
Костюченко, стоимость беспошлинной 
российской нефти для Беларуси в пе-
риод с февраля по апрель выросла на 
29,9%:

«Мировые котировки увеличились. 
27,9% — это очень серьезная цифра. А 
цена российской нефти устанавливает-
ся по формуле, учитывающей мировые 
котировки. Мы ведь цены увеличили 
только на 6-8% в зависимости от вида 
нефтепродуктов. То есть даже увеличе-
ние цен не покрывает увеличившихся 
расходов белорусских предприятий».

«Я снимаю шляпу перед находчиво-
стью пиарщиков из «Белнефтехима», ― 
прокомментировал такое объяснение 
концерна экономист Сергей Чалый. Ни-
какого отношения к мировым ценам на 
нефть подорожание бензина не имеет, 
считает эксперт.

«С начала года мировая цена на нефть, 
в том числе российскую, снизилась. Но 
при этом она колебалась в довольно 
широких рамках... И что самое инте-

ресное — получается, что в этом пресс-
релизе никто не соврал: действительно 
она с февраля по апрель выросла на 
27,9%. Другое дело, что важно не то, что 
сказали, а то, чего не сказали, — что в 
целом за это время она снизилась».

Бензин — товар акцизный, объясняет 
экономист. Как минимум 60% в его цене 
— так называемый налог на автомоби-
листов, за счет которого пополняется 
бюджет. Получается, что без акциза сто-
имость литра бензина АИ-92 составит 
1150 рублей!

Раньше часть денег свыше себестои-
мости топлива шла на ремонт дорог. Те-
перь дорожный фонд отменен. Куда же 
идет остаток?

Сергей Чалый: «Фактически это на-
лог на автомобилистов. На самом деле, 
он довольно справедливый, поскольку 
снимается не с машины, а с реального 
пользования — кто больше ездил, тот 
больше и заплатил. Это способ повыше-
ния бюджетных доходов. А что делать? 
У нас в первые месяцы этого года скла-
дывалась довольно тяжелая ситуация 
с наполнением бюджета. В ситуации, 
когда понадобится увеличить посту-
пления в бюджет, надо находить новые 
источники. Вот и решили взять тех, кто 
относительно богаче других людей. Но 
ведь как красиво обманули вместо того, 
чтобы объяснить истинную логику... Это 
способ латать дыру, ничего большего».

Тем временем автомобилисты про-

тестуют против повышения цен на то-
пливо. Они организовали акцию «Стоп-
бензин» и с 1 по 4 июня призывают 
оставить свои автомобили на стоянках 
и в гаражах, а самим ездить на обще-
ственном транспорте или ходить пеш-
ком.

«В России литр дизтоплива стоит 19 
рублей — это 1900 белорусских рублей. 
Что такого у нас произошло, что цена 
на топливо достигает 2580? Хотя оно на 
порядок хуже...», — возмущается адми-
нистратор сайта «Стоп-бензин» Алек-
сандр. — «Ни с того ни с его третий раз 
поднимается цена на бензин. Нам ведь 
уже объявили, что будет дешевая вене-
суэльская нефть, уже готовится вторая 
партия... Почему тогда растут цены на 
бензин? Непонятно. Я лично готов пла-
тить за топливо дорого. Но, простите 
меня, обеспечьте мне этот бензин, это 
дизтопливо соответствующего каче-
ства. Можно сделать такой маркетинго-
вый ход: бензин для богатых и бензин 
для бедных. Сделайте бензин плохого 
качества за тысячу и бензин хорошего 
качества за пять. Но дайте право выбо-
ра».

Иллюзий, что акция на что-то повлия-
ет, у Александра нет:

«Честно? Думаю, что не повлияет, в 
очередной раз никто не заметит и не 
услышит...»

Наста манцевич, «еврорадио».

Первый блин
Итак, Директива №1 «О 

мерах по укреплению обще-
ственной безопасности и 
дисциплины», широкому 
кругу более известная как 
«алкогольная», увидела свет 
в марте 2004 года. Подавля-
ющим большинством этот 
странный по форме и содер-
жанию документ был вос-
принят как напутствие главы 
государства с призывом к 
трезвому образу жизни. 

Однако следует напом-
нить, что касалась первая 
директива не только профи-
лактики пьянства. Появилась 
она вскоре после трагедий в 
Козловщинском психоневро-
логическом доме-интернате 
Гродненской области и Крас-
нопольской средней школе 
№1 Могилевской области. 
Поэтому большинство пун-
ктов этого документа каса-
лись принятия мер «по улуч-
шению состояния объектов 
социально-бытового и куль-
турного назначения, находя-
щихся в аварийном и ветхом 
состоянии», безопасности 
труда, обучению работников 
действиям в условиях чрез-
вычайных ситуаций. Ну и, 
естественно, укреплению той 
самой общественной дисци-
плины, одним из критериев 
которой был «трезвый под-
ход» к работе и жизни. 

Трудно сказать, как на 
практике осуществлялись 
первые пункты данной ди-
рективы: стали ли за эти 
шесть лет ветхие здания 
более новыми, а трудящие-

ся – более подкованными в 
вопросах безопасности. Но 
вот что касается пьянства, 
то с момента принятия до-
кумента ситуация, мало чем 
изменилась. А в некоторых 
аспектах даже ухудшилась. 
В частности, объем продажи 
всех видов алкогольных на-
питков на душу населения 
увеличился с 9,4 л в 2004 
году до 12,4 л в 2009-м. Циф-
ра, прямо скажем, пугающая, 
учитывая, что по стандартам 
Всемирной организации 
здоровья критическим для 
здоровья нации считается 
потребление 8 литров ал-
коголя на каждого жителя 
страны старше 18 лет. То есть 
за это время наша страна не 
только не покончила с алко-
голизмом, но и вырвалась 
в лидеры по потреблению 
спиртных напитков.

Статистика свидетельству-
ет, что первичная заболевае-
мость хроническим алкого-
лизмом составила 364,5 на 
100 тыс. нас. (для сравнения: 
в 2004 г. — 173,1). «Планомер-
ная работа по профилактике 
пьянства и алкоголизма» 
привела к тому, что сегодня 
около 34 тысяч женщин и 
147 тысяч мужчин в Беларуси 
имеют диагноз «алкогольная 
зависимость». 

Это о ситуации в целом. 
Между тем касалась дирек-
тива и повышения безопас-
ности дорожного движения. 
Однако и тут следует конста-
тировать, что ситуация на до-
рогах с 2004 года не сильно 
изменилась. Согласно свод-

кам ГАИ, в 2009 году по вине 
водителей произошло 5292 
ДТП (1010 из них по вине не-
трезвых), по вине пешеходов 
– 1226 ДТП (405 из них по 
вине нетрезвых).

Так первый блин оказался 
комом. 

Ударим бумажкой по 
бюрократизму! 

27 декабря 2006 г. вышла 
новая директива «О мерах 
по дальнейшей дебюрокра-
тизации государственного 
аппарата». Справедливости 
ради отметим, что еще в 
директиве №1 пунктом 1.5. 
значилось: «регулярно ана-
лизировать практику реаги-
рования на обращения граж-
дан. По выявлении фактов 
бюрократизма и волокиты, 
нарушения порядка рассмо-
трения обращений, опреде-
ленного законодательством, 
незамедлительно принимать 
к виновным лицам меры ма-
териального и администра-
тивного воздействия».

Но, видно, одной бумажки 
для искоренения бюрокра-
тизма оказалось мало. Новое 
творение президента было 
уже более внушительным 
по размерам и замыслу. Ди-
ректива №2 была призвана 
искоренить «проявляемые 
некоторыми чиновниками 
формализм, волокиту, бума-
готворчество (! – «С»), чван-
ство, неуважение к людям, 
безразличие к их судьбам и 
потребностям». 

Смысл этого документа 
местами был настолько про-
странен, что дать оценку 

эффективности его испол-
нения довольно сложно. 
Например, пункт 1.2. гласил: 
«государственным органам, 
их должностным лицам при 
принятии решений, затра-
гивающих права и законные 
интересы граждан, неукос-
нительно соблюдать требо-
вания законодательства, не 
допускать их произвольного 
толкования и ”отсебятины“ 
при применении». Цель, ко-
нечно благая, но мы-то ду-
мали, что это и так прямая 
функция всех чиновников! 
Или же: «руководителям го-
сударственных органов об-
ращать особое внимание на 
обеспечение внимательного, 
ответственного, доброжела-
тельного отношения работ-
ников к гражданам».

Были в директиве и поже-
лания из разряда научной 
фантастики: «не допускать 
наличия очередей, а также 
длительного ожидания граж-
данами приема в государ-
ственных органах». 

Что из этого все получи-
лось, можно понять из заяв-
ления, сделанного Алексан-
дром Лукашенко в послании 
народу и Национальному со-
бранию, озвученному в 2010 
году: «С неразворотливостью 
и бюрократизмом пора за-
канчивать». Как, опять?

в валенках за цивили-
зованным светом

Подвели соотечествен-
ники главу государства и с 
выполнением третьей ди-
рективы об экономии и бе-
режливости, вышедшей в 

июне 2007 года.
«Энергоемкость валового 

внутреннего продукта у нас 
в полтора–два раза выше, 
чем в развитых государствах 
со сходными климатически-
ми условиями и структурой 
экономики», — сокрушался 
Александр Лукашенко в пре-
амбуле документа. И вот не-
задача – в мае 2010 года пер-
вый вице-премьер Владимир 
Семашко заявляет, что «в Бе-
ларуси энергоемкость ВВП в 
2-2,5 раза выше, чем в разви-
тых странах».

По оценке экспертов Меж-
дународной финансовой 
корпорации (МФК), в Бела-
руси используется в два раза 
больше энергии на единицу 
ВВП, чем в Польше, и в 2,5 
раза — чем в Германии. То 
есть, выходит, что до момен-
та принятия директивы ситу-
ация выглядела даже лучше. 

Про то, как «сберегали» 
энергию на предприятиях и 
в учреждениях вообще впо-
ру сочинять анекдоты. Для 
того, чтобы догнать развитые 
страны, белорусов одели… в 
валенки и телогрейки. Эко-
номия тепла привела к тому, 
что в Минске, чтобы выпол-
нить Директиву №3, парик-
махеры, спасаясь от холода, 
вынуждены были сменить 
спецодежду на теплые шубы 
и ватники. В некоторых шко-
лах были введены правила, 
требовавшие выключать на 
переменах свет, а в столич-
ной библиотеке посетителей 
садили под одну лампу. 

Даже вице-премьер прави-

тельства Андрей Кобяков, от-
вечая на вопросы депутатов, 
в апреле 2008 года признал, 
что результаты энергосбере-
жения во многом обусловле-
ны механическим снижени-
ем энергопотребления, в том 
числе уменьшением отопле-
ния в зимний сезон. «Да, есть 
такие руководители пред-
приятий, которые посадили 
своих работников в валенках 
и в ватниках и думают, что 
ухватили Бога за бороду. Это 
неправильно», — отметил 
Кобяков. 

Но даже, укутав народ в 
шубы, власти не получи-
ли ожидаемого результата. 
По данным департамент по 
энергоэффективности Гос-
стандарта Беларуси, энерго-
емкость ВВП в Беларуси за 
январь-февраль 2010 года 
увеличилась на 4,4% при за-
дании на первый квартал 
минус 2%. Да и сам Лукашен-
ко, выступая в апреле с еже-
годным посланием народу и 
Национальному собранию 
признал: «Директива от 14 
июня 2007 года «Экономия 
и бережливость — главные 
факторы экономической 
безопасности государства» 
не стала нормой повседнев-
ной жизни в быту и на произ-
водстве».

Сейчас белорусов ждет 
новая директива «О либера-
лизации экономики». Дать 
свободу директивными ме-
тодами – еще одно ноу-хау 
наших властей. Что из этого 
может получиться, мы уже 
знаем.

Директивы ПреЗиДента: сЛОва и ДеЛа

Себестоимость бензина АИ-92 составляет 1150 рублей, остальные 1720 рублей пополняют бюджет, говорят эксперты. 

Анастасия Зеленкова. Уже четвертая по счету директива вот-вот выйдет из-под пера Александра Лукашенко. в ожидании этого знаменательного события «Салідарнасць» 
проанализировала, насколько эффективными оказались три предыдущие. И вот что из этого получилось. 

беНзИН в беЛАРУСИ СТАЛ САмым ДоРоГИм в СНГ

Прочитал вот и очень обрадовался: «Президент Беларуси 
Александр Лукашенко отмечает важность ротации управлен-
ческих кадров и находит недопустимым застой в этой обла-
сти». Может, грядут перемены? 

«По мере развития государства 
должен идти нормальный и есте-
ственный процесс становления и 
совершенствования кадрового 
потенциала страны, застой здесь 
неприемлем. Его быть не долж-
но, ибо он приведет, как принято 
сейчас говорить, к стагнации, ре-
грессу и откату назад», – отметил 
Александр Лукашенко, сообщает 
www.interfax.by.

Тут и спорить не о чем. Кадро-
вый застой никому на пользу не 
идет. В советском кинематогра-
фе была такая популярная тема: 
ретроград-председатель какого-
нибудь исполкома, а то и бери 
выше, губит все прогрессивные 
идеи на корню. А противостоит 
ему молодой деятельный чест-
ный партиец-«оппозиционер», 
который в сложившейся непро-
стой ситуации в итоге оказывает-
ся прав. В общем, на экранах пре-
емственность поколений порой 
наличествовала. Чего не скажешь 
о Политбюро: оно очень походи-
ло на дом престарелых – этаких 
шаркающих и чавкающих мараз-
матиков, которым давно пора 
на заслуженный отдых. Ни для 
кого не секрет, что в результате 
этого маразма СССР и рухнул. Не-
смотря на то, что «кремлевских 
старцев» все же сменили более 
молодые товарищи. Но не тут-то 
было – то, что им досталось в на-
следство, уже не могло толком 
функционировать и догнивало 

изнутри. То есть время было упу-
щено. А произведи они ротацию 
кадров вовремя? Кто знает, как 
бы дело повернулось…

В общем, не буду долго мучить 
читателя новейшей историей – 
ее и без меня все помнят. Ну, или 
почти все. И в состоянии сделать 
самостоятельные выводы. 

Но это все к тому, что тезис, вы-
сказанный главой государства, 
я поддерживаю всеми фибрами 
души. Нужна смена, очень нуж-
на. 

И это справедливо, когда сме-
на кадров «не вызвана какими-то 
чрезвычайными происшествия-
ми или противозаконными по-
ступками». Это нормальное яв-
ление. Ну трудно, очень трудно 
годами сидя в высоком кресле, 
не устать, не расслабиться. Да и 
глаз, как говорится, замыливает-
ся.

В общем, все правильно. По-
руководил – дай другим себя 
проявить. И услышать такое от 
главы государства было вдвой-
не приятно. Значит, он понимает 
важность ротаций! Так может и 
все слухи о «вечном президенте» 
– это всего лишь выдумки злоб-
ной оппозиции? Ну ведь не мог 
президент говорить обо всех, 
кроме себя! А раз он за ротацию, 
то может уже в 2011 году…

…Весь день ходил счастли-
вый. 

Сергей Никонов.

О недопустимости застоя 
в области ротации 

З усёЙ ГэтаЙ камПаніі тырчацЬ расеЙскія вуШы
Таварыства беларускай мовы адмовілася падтрымліваць кампанію «Гавары праўду». Пра гэта стала вядома 

падчас прэсавай канфэрэнцыі, якая адбылася з нагоды ператрусаў у актывістаў кампаніі «Гавары праўду!» 
Старшыня ТБМ, Алег Трусаў, так пракамэнтаваў гэтую 

інфармацыю:
«Так, гэта праўда. Мы ніколі ня будзем падтрымліваць кампаніі, 

якія праводзяць русыфікацыю нашага насельніцтва. Таму што ўсе 
іх паштоўкі былі зробленыя на расейскай мове, надрукаваныя 
ў Смаленску. Сябры ТБМ вельмі абураюцца, як беларускі паэт 
Някляеў вырашыў рабіць гэтую кампанію «Гавары праўду!» на ра-
сейскай мове».

ТБМ таксама адмовілася падтрымаць акцыю па зборы подпісаў 
на перайменаваньне вуліцаў у Менску і Горадні імём Васіля Быка-
ва. Трусаў кажа, што не разумее, чаму для гэтага абралі менавіта 
Ульянаўскую, бо Быкаў на гэтай вуліцы ніколі ня жыў. Ён таксама 

зьдзіўлены, чаму б было не зрабіць у Менску новую вуліцу: «Я ім 
прапаноўваў калісьці зьвярнуцца да уладаў, каб новую вуліцу, 
любую, абвясьціць вуліцай Быкава, як мы зрабілі з вуліцай Брыля, 
вуліцай Сапегі». «Я так разумею, што ім піяр патрэбны. Ня трэба ім 
ні Быкаў, ні вуліца, ім патрэбны шум, і яны гэтага дамагліся: улады 
іх пачалі хапаць. Гэта кампанія – дробная правакацыя, ад якой мо-
гуць пацярпець нашы пісьменьнікі і паэты. Я да усёй гэтай гульні 
ў праўду стаўлюся вельмі адмоўна. З усёй гэтай кампаніі тырчаць 
расейскія вушы, вялікія расейскія вушы. Таму я афіцыйна заяўляю, 
што ТБМ да гэтай «праўды» ня мае ніякага дачыненьня і мець ня 
будзе, таму што робяць яны гэта усё па-расейску» – сказаў Алег 
Трусаў. 
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В студии программы для об-
суждения вопросов безопасно-
сти планируемой к строитель-
ству в Беларуси АЭС, стоимости 
ее строительства, места в бело-
русской энергосистеме, влиянии 
АЭС на природу и человека в по-
недельник собрались представи-
тели Минэнерго, Минприроды, 
ученые, экологи, представители 
общественности, сообщает «Ин-
терфакс».

Так, оппоненты строительства 
АЭС Андрей Ожаровский и пред-
седатель совета ОО «Экодом» 
Ирина Сухий обратили внима-
ние на то, что предлагаемые к 
реализации в Беларуси решения 
«в металле нигде не воплоще-
ны», называя проект будущей 
АЭС-2006 «экспериментальным». 
«Речь идет о реакторе ВВР-1200, 
такого реактора нигде нет», - под-
черкнул А.Ожаровский.

Оппоненты говорили и о на-
личии недостатков в безопасно-
сти станции, в частности, по их 
словам, при расчете прочности 
внешней защитной оболочки АЭС 
не учитывалась возможность па-
дения большого пассажирского 
самолета.

Также противники строитель-
ства АЭС подчеркивали, что к 
настоящему моменту нет техно-
логий безопасной утилизации 
радиоактивных отходов, подхо-
дящих для Беларуси, как альтер-
нативы их поверхностному за-
хоронению. «Тысяча поколений 
жителей той страны, где будут 
строить АЭС, будут вынуждены 
заниматься этой проблемой», - 
подчеркнул А. Ожаровский.

Оппоненты усомнились в эко-
номической целесообразности 
проекта, ссылаясь на высокую, 

по их данным, стоимость элек-
троэнергии будущей АЭС, за-
висимость от поставок Россией 
топлива и растущую в последнее 
время в разы стоимости урана. 
Они также обращали внимание, 
что на Островецкой площадке 
в полном объеме не проведены 
необходимые геологические ра-
боты. И.Сухий также считает, что 
«умалчиваются те нарушения, ко-
торые имеются при выборе пло-
щадки».

Ими также отмечалось, что в 
ходе общественных слушаний за 
рубежом белорусским специали-
стам высказывались претензии 
по поводу непредоставления в 
полном объеме Отчета об оцен-
ке воздействия на окружающую 
среду (ОВОС), замечания по по-
воду вопросов безопасности 
будущей АЭС. Несколько заме-
чаний к документу имеются и у 
представителей государствен-
ной экологической экспертизы.

На взгляд противников АЭС 
в Беларуси, решение вопроса 
энергетической безопасности 
Беларуси лежит в плоскости 
внедрения энергоэффективных 
технологий и снижения энерго-
емкости ВВП.

«Речь идет о том, что сюда хо-
чет прийти могущественная кор-
порация из моей страны (Ожа-
ровский гражданин России - ИФ) 
- Росатом, которая обладает не-
иссякаемыми государственными 
ресурсами, которая готова убе-
дить легковерных людей, что нет 
разницы, какой реактор. Она про-
давливает свой проект. Задайте 
вопрос, кому выгодно строитель-
ство АЭС в Беларуси? Росатому», 
- считает А.Ожаровский.

Даже Онт не 
скрыЛО ПравДу

Около 87% зрителей телеканала ОНТ в ходе голосования в рам-
ках ток-шоу «Выбор» заявили, что не верят в безопасность со-
временных АЭС. 

топ-10 самых высокопоставленных 
белорусских «эмигрантов» в россии

1. Бывший министр внутренних 
дел Владимир Наумов. По последней 
информации, с начала текущего года 
Наумов трудится в должности совет-
ника Сергея Чемезова, генерального 
директора государственной корпо-
рации «Ростехнологии». Корпорация 
в свое время была создана для управ-
ления госактивами в различных 
отраслях, но особо выделяются ее 
интересы в военно-промышленном 
секторе. Эта структура, объединяю-
щая несколько сотен предприятий, 
находится под личным контролем 
Владимира Путина. 

2. Руководивший в 2000-2004 го-
дах белорусским КГБ Леонид Ерин 
также раздает советы в крупной рос-
сийской госкорпорации. При пре-
зиденте ОАО «Российские железные 
дороги» Владимире Якунине он так-
же занимает должность советника. 

Возможно, железнодорожный ин-
терес бывшего главного чекиста Бе-
ларуси и Москвы (в 1989 году Ерин 
возглавлял УКГБ по г. Москве) мож-
но объяснить его происхождением. 
Леонид Ерин родился в Орше – это 
один из крупнейших железнодорож-
ных узлов Беларуси. 

3. Бывший глава президентской 
администрации (2001-2004) Урал 
Латыпов после отставки в течение 
трех лет работал председателем кон-
сультативного совета ИП «Лукойл-
Белоруссия» -- дочерней компании 
крупнейшей частной нефтяной ком-
пании России. С 2008 года Урал Латы-
пов возглавил ООО «Директ Менед-
жмент» -- управляющую структуру 
ОАО «МТЗ «Рубин», одного из круп-
нейших девелоперов российской 
столицы, принадлежащего выходцу 
из Минска Александру Милявскому. 

4. Менеджером у Милявского не-
сколько лет в различных должностях 
проработал и бывший мэр Минска 
(1995-2000) и премьер-министр 
(2000-2001) Владимир Ермошин. По-
сле непродолжительного руковод-

ства минским представительством 
ОАО «МТС» (в 2002-2003 года) он 
уехал в Москву. Там Ермошин в 2004 
сначала стал директором ИК «Ру-
бин», а потом некоторое время ис-
полнял обязанности генерального 
директора ОАО МТЗ «Рубин». 

Владимир Ермошин -- единствен-
ный «возвращенец» из списка высо-
копоставленных эмигрантов, состав-
ленного экспертами «Завтра твоей 
страны». Он снова попал в «круг до-
верия» Александра Лукашенко, 
получив должность заместителя 
директора КУП «УКС Мингориспол-
кома» - директора по строительству 
комплекса «Минск-Арена». 

В текущем году за успешное завер-
шение этой стройки Владимир Ермо-
шин был удостоен ордена Почета. 

5. Единственный, кто устроился в 
Москве по профилю, это бывший на-
чальник Белорусской железной до-
роги Виктор Рахманько. С этой долж-
ности его сняли в 2001 году, лишив 
также сенаторского сана за злоупо-
требление служебными полномо-
чиями и хищения в особо крупных 
размерах. 

Теперь Рахманько занимает от-
ветственный пост в «Газпроме». Он 
-- начальник управления транспорта 
Департамента инвестиций и строи-
тельства.

6. Два бывших влиятельных госу-
дарственных менеджера в белорус-
ской «нефтянке» сейчас работают в 
Москве в самой дружественной для 
Минска нефтяной структуре – «Лу-
койле». 

Один из них -- это бывший ген-
директор «Белоруснефти» и вице-
премьер (1994-2001), курировавший 
нефтянку, Валерий Кокорев. Сейчас 
он занимает не слишком заметную 
должность заместителя генерально-
го директора по науке и инноваци-
онной деятельности ОАО «РИТЭК». 
Эта структура входит в состав «Лу-
койла». 

7. Второй – это Владимир Муляк, с 
1996 по 2001 год отработавший в «Бе-
лоруснефти». После вынужденного 
отъезда из Беларуси он сразу же на-
шел работу в ОАО «НК Коми ТЭК», а 
в последние годы стал подниматься 
по служебной лестнице в головной 
структуре. Сейчас Владимир Муляк 
-- член правления и вице-президент 
ОАО «Лукойл», начальник главного 
управления по обеспечению добычи 
нефти и газа. 

8. Еще один влиятельный чинов-
ник, который в свое время входил в 
ближайшее окружение Александра 
Лукашенко, это экс-помощник пре-
зидента Сергей Посохов. Правда, 
он переехал жить и работать не в 
Москву, а в Санкт-Петербург. До не-
давнего времени Сергей Посохов 
занимал различные посты в дочер-
ней компании крупного строитель-
ного холдинга «северной столицы» 
-- «ЛенСпецСМУ». 

9. Рейтинг не будет полным, если 
не упомянуть бывшего управдела-
ми президента Ивана Титенкова, ко-
торый и проторил в Москву дорогу 
белорусским высокопоставленным 
эмигрантам. Выйдя в отставку в 1999 
году, он в 2000 году занял должность 
начальника управления логистики в 
МГК «Итера». Но проработал Титен-
ков на этом месте около года и даль-
ше пошел на вольные хлеба – в свой 
бизнес. 

10. Завершает топ-10 самых вы-
сокопоставленных белорусских 
эмигрантов в России Александр 
Чадович. С 1996 года он работал в 
должности главного архитектора 
Минска. В 2003 году он оставил этот 
пост и очень скоро нашел новую ра-
боту. Александр Чадович стал вице-
президентом ОАО «МТЗ «Рубин» по 
архитектуре.

Николай НеКРАШевИЧ.

Эксперты «Завтра твоей страны» изучили эмигрантскую волну высокопоставленных белорус-
ских чиновников, по тем или иным причинам ушедших за последнее десятилетие в отставку и 
переехавших на постоянное место жительства в Россию. Оказалось, в крупных российских струк-
турах среди бывших власть предержащих Беларуси можно найти специалистов любого профиля. 

хто валодае беларускімі гіпермаркетамі?
Пасля знікнення з вуліц мінска кіёскаў пакупнікі былі вымушаныя звярнуць сваю ўвагу на рынкі і супермаркеты. У перспектыве крыж будзе пастаўлены і на 

рынках сталіцы. зялёнае святло загарэлася толькі перад уласнікамі вялікага бізнэсу. 

Вялікі бізнэс — вялікія грошы. 
Уладальнікі гіпермаркетаў радас-
на паціраюць рукі — іх аўдыторыя 
павялічваецца пастаянна. І гэта ня-
гледзячы на тое, што цэнаўтварэнне 
ў беларускіх гіпермаркетах прын-
цыпова адрозніваецца ад заходніх. 
У Еўропе і Амерыцы гіпермаркеты – 
значыцца, нізкія цэны. У нашай краіне 
цэны адрозніваюцца неістотна, а 
сапраўдных зніжак амаль не знойд-
зеш.

Праваленая праграма
У сярэдзіне 2006 года беларускі 

ўрад зацвердзіў праграму развіцця 
ўнутранага гандлю краіны на 2006–
2010 гады. Тэрмін выканання праек-
та падыходзіць да свайго лагічнага 
завяршэння, але ягоныя асноўныя 
падажэнні далёкія ад рэалізацыі. 
«Першы накірунак развіцця рознічнай 
гандлёвай сеткі — узбуйненне 
памераў крам за кошт будаўніцтва 
і адкрыцця гіпер- і супермаркетаў і 
гандлёвых цэнтраў. 

У 2010 годзе колькасць крамаў з 
гандлёвай плошчай большай за 1000 
квадратных метраў павінна складаць 
116 адзінак», — гаварылася ў прагра-
ме.

Гіпермаркеты мусілі з’явіцца ў 
кожным абласным цэнтры Беларусі, 
а ў ідэале і ў кожным раёне Мінска. 
Ідэя правалілася, у першую чаргу, у 
рэгіёнах.

магнаты XXI стагоддзя
«Прастор»
Сетка гіпермаркетаў «Прастор» 

налічвае ўжо тры крамы. Усе яны зна-
ходзяцца на выездах ў Мінску па адра-
сах Дзяржынскага, 126, Партызанскі 
праспект, 182 і Убарэвіча, 176. Дзве 
апошнія былі адкрытыя зусім нядаўна, 
зімой і вясной 2010 года. Кожны з 
гіпермаркетаў параўнальна невялікі, 
з плошчай па 6–8 тысяч квадратных 
метраў.

Кантрольным пакетам акцый 
«Прастормаркет» валодае расійская 
кампанія «Сёмы кантынент». У 2006 
годзе яна выкупіла 50% акцый у 
«Трайпла» беларускага бізнэсоўцы 
Юрыя Чыжа. Праз некаторы час 
расіяне даплацілі 5 мільёнаў USD і 
павялічылі сваю долю да кантроль-
най. Такім чынам Чыж і «Трайпл» 
захавалі 49% акцый. Уладальнік «Сё-
мага кантынента» расійскі алігарх 
Аляксандр Занадвораў мае 38% ак-
цый «Прастора»,

яшчэ 13% акцый сканцэнтраваны ў 
руках іншых расійскіх акцыянераў.

«Бігз»
Першым беларускім гіпермаркетам 

BIGZZ (Бігз) валодае СТАА «Баніяр». 
Кампанія была заснавана ў 2004 годзе 
і раней займалася продажам польска-
га адзення і абутку. Крама знаходзіцца 
на скрыжаванні Лагойскага тракта 
і МКАДа, юрыдычна адносіцца да 

Мінскага раёна і, адпаведна, плаціць 
падаткі ў раённы бюджэт.

Тэрыторыю даводзіцца арандаваць 
у ЗАТ «Выставачны цэнтр «Аквабел». 
Старшыня сходу акцыянераў кампаніі 
— былы навукоўца і супрацоўнік 
БДАТУ Пятро Сінкевіч. Дарэчы, «Ак-
вабелу» належыць і паркоўка каля 
гіпермаркета.

Гандлёва-выставачны цэнтр «Экс-
пабел», у які ўваходзіць і BIGZZ, мае 
агульную плошчу памерам 31 тысяча 
квадратных метраў. Гэта найболь-
шы паказчык для гандлёвых цэнтраў 
Беларусі.

«Гіпа»
Гіпермаркеты GIPPO («Гіпа»), 

сімвалам якіх з’яўляецца 
сімпатычны аранжавы гіпапатам, 
маюць прадстаўніцтвы ў Мінску і 
Магілёве. Сталічны адрас — пра-
спект Ракасоўскага, 2. Рэгіянальны 
— Маўчанскага, 6. Апроч таго, у 
Мінску працуе шэраг сеткавых 
супермаркетаў.

«Гіпа» — адзін з профіляў 
англійскага замежнага прадпрыем-
ства «БелВілесдэн». Ягоным кіраўніком 
з’яўляецца Алег Бараноўскі. Сярод 
іншых ягоных інтарэсаў кампанія 
«Белхімэнерга», якая прадастаўляе 
электрамантажныя паслугі, і пастаўкі 
морапрадуктаў з «Аквапрамрэсурс».

«Карона»
Яшчэ адзін брэнд, які выйшаў за 

межы Мінска, — гіпермаркет «Каро-
на». Крама пад такой шыльдай ужо 
адкрылася ў Брэсце (вул. Маскоўская, 
210), у бліжэйшы час чакаецца і па-
чатак працы ў Бабруйску. У сталіцы 
гіпермаркет знаходзіцца ў цэнтры 
горада па адрасе Кальварыйская, 24. 
Плошча мінскага аб’екта — 18,5 ты-
сяч квадратных метраў. На тэрыторыі 
знаходзіцца яшчэ і супермаркет 
«Карона-тэхна».

Уладальнікам паспяховага бізнэса 
з’яўляецца «Табак-інвест». На долю 
кампаніі прыхозіцца больш за 30% 
імпарту тытуню і цыгарэтаў у краіну. 

Бізнэс узначальваюць старшыня 
праўлення выхадзец з Грузіі Павел 
Тапузідзіс і дырэктар Віктар Пятровіч.

Мінскі і брэсцкі гіпермаркеты «Ка-
рона» не трэба блытаць з аднаймен-
ным гандлёвым цэнтрам у Гродна, які 
належыць Лазару Нісаеву.

«Еўраопт»
Гіпердыскаўнтнэр «Еўраопт», як 

і «Бігз», адносіцца да тэрыторыі 
Мінскага раёна, бліжэй да грод-
зенскага выезду з горада. Адрас — 
Мантажнікаў, 2. Плошча — 11 тысяч 
квадратных метраў. Да крамы ход-
зяць бясплатныя аўтобусы ад Камен-
най Горкі і мікрараёна Брылевічы.

Гэта першая гіперкрама ў Беларусі, 
якая працуе па прынцыпе «найменш 
сервісу — найменшыя цэны». Крамы 
меншага памеру прадстаўленыя ў 

Мінску, Гродна, Магілёве, Мазыры і 
іншых гарадах.

Уладальнік бізнэса, кампанія 
«Еўрагандаль» вядзе сваю гісторыю 
ажно з 1993 году. Яе росквіт 
прыходзіўся на час кіравання Сяр-
гея Літвіна. Бізнэсоўца кантраляваў 
Мінскі завод вінаградных він і Мінскі 
мелькамбінат. Пасля таго, як супраць 
Літвіна і яго партнёра Васількова 
ў 2003 годзе была заведзена 
крымінальная справа, яны выехалі ў 
эміграцыю ў Польшчу.

Абвінавачванні з цягам часу былі 
знятыя, але ў Беларусь бізнэсоўцы 
не вярнуліся. Цяперашнім кіраўніком 
«Еўраторга» з’яўляецца Андрэй 
Зубкоў.

«Алмі»
Гродзенскі гіпермаркет «Алмі» 

(вуліца Касманаўтаў, 81) належыць 
расійскаму бізнэсу — кампаніі 
«Вікторыя», але мае беларускае ад-
ценне.

Рэч у тым, што суўладальнік 
расійскай кампаніі Аляксандр Зарыб-
ка, які якраз займаецца развіццём 
сеткі крам АЛМІ, нарадзіўся ў Пінску. 
Гіпермаркет пад карпаратыўнымі 
зялёнымі колерамі працуе ўсяго 
адзін, але меншыя крамы функцыя-
нуюць у Мінску, Пінску, Оршы і іншых 
беларускіх гарадах.

яўген васількоў, 
«Наша нiва».


